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Keuzesessie	 De	professionele	omkadering	van	gezelschappen	met	mensen	met	
een	beperking	

Spreker	1:	Damien	Magnette	–	Wild	Classical	Music	Ensemble	(vzw	Wit.h)	

Wild	Classical	Music	Ensemble	(WCME)	is	een	muziekgroep	die	bestaat	uit	5	muzikanten	
met	een	beperking	en	twee	muzikanten	zonder	beperking.	De	groep	ontstond	in	2007	
onder	impuls	van	kunstenaar	Damien	Magnette.	Deze	had	de	gelegenheid	om	tijdens	een	
atelier	te	werken	mensen	met	een	beperking	en	daar	ontstond	bij	hem	de	goesting	om	
een	experimentele	band	op	te	richten	met	hen.	Een	experimentele	muziekstijl	leek	hem	
perfect	aan	te	sluiten	bij	hun	mogelijkheden,	talenten	en	spontaniteit.	Hij	zocht	een	
partner	om	dit	project	mogelijk	te	maken	en	vond	deze	in	Wit.h	vzw	uit	Kortrijk.	Wit.h	is	
een	sociaal-artistieke	organisatie,	een	kunstenhuis	die	outsider	en	hedendaagse	kunst	met	
elkaar	vermengt.	Bij	Wit.h	waren	ook	enkele	kunstenaars	die	met	muziek	bezig	waren	en	
zin	hadden	om	een	groep	te	vormen.	Daar	waar	Luc	Vandierendonck,	artistiek	leider	van	
Wit.h,	zich	eerst	wat	afwachtend	engageerde,	was	de	doelstelling	voor	Damien	van	in	het	
begin	duidelijk.	Hij	wist	in	elk	geval	heel	zeker	wat	hij	niet	wilde	doen.	Hij	wilde	de	
artistieke	lat	van	in	het	begin	heel	hoog	leggen.	
	
Nadat	een	rock	gitarist	zich	bij	de	groep	aansloot,	evolueerde	de	stijl	van	
experimenteel/improvisatie	naar	meer	punk	en	rock.	Hoewel	de	aanpak	sterk	
experimenteel	blijft.	De	band	streeft	niet	naar	een	afgewerkt	product	en	wil	zich	geen	
specifiek	etiket	laten	opplakken.	Damien	ziet	zijn	rol	als	het	aanvoelen	van	de	capaciteiten	
van	zijn	bandleden,	uit	te	zoeken	wat	werkt,	de	goesting	van	de	muzikanten	vast	te	
houden	en	dit	alles	in	een	vorm	te	gieten.		
	
Na	een	residentie	bij	“S”,	een	atelier	in	Vielsalm,	neemt	de	band	een	eerste	album	op	in	
een	kleine	week	tijd.	Het	album	wordt	ondersteund	door	het	Brusselse	label	“Sub	Rosa”,	
gespecialiseerd	in	experimentele	muziek.	De	kritieken	zijn	heel	positief	en	de	groep	begint	
internationaal	te	touren.	Dan	komt	er	een	nieuw	bandlid	bij,	een	percussionist.	Er	wordt	
een	speciaal	instrument	geconstrueerd	zodat	de	bas	bediend	kan	worden	met	
drumstokjes.	Deze	klank	geeft	een	nieuwe	kleur	aan	de	band,	meer	afro-groovy.	En	het	
blijkt	te	werken.	Er	wordt	een	nieuw	album	gemaakt,	verspreid	door	het	Belgische	label	
Humpty	Dumpty	en	het	Franse	label	Born	Bad.	Hierdoor	verlaat	de	WCME	echt	het	
netwerk	van	de	‘outsider	art’.		
	
Het	traject	van	de	band	blijkt	achteraf	bekeken	te	lopen	zoals	dat	van	vele	bands,	klein	



beginnend	in	een	specifiek	circuit	en	voor	een	klein	publiek	en	stilaan	groeiend.	Het	
verschil	met	andere	bands	zit	hem	vooral	in	het	werk	achter	de	schermen.	De	muzikanten	
komen	zowat	van	overal	in	België	dus	het	opstellen	van	de	repetitischema’s	zijn	soms	een	
echte	breinbreker.	Een	vrijwilliger	is	hier	zo	goed	als	voltijds	mee	bezig	bij	Wit.h.	Er	is	
intensief	contact	nodig	met	de	ouders,	met	de	instellingen	om	de	verplaatsingen	
georganiseerd	te	krijgen.	Ook	de	tournees	zijn	een	echte	uitdaging	op	vlak	van	logistiek	en	
organisatie.	Wit.h	is	namelijk	geen	instelling,	ze	hebben	geen	gespecialiseerde	
verzorgkundigen	of	orthopedagogen	in	dienst	die	de	groep	kunnen	begeleiden.	Noch	een	
busje	om	het	transport	te	regelen.	De	logistieke	puzzel	wordt	echter	ruimschoots	
gecompenseerd	door	de	winst	in	vrijheid	en	autonomie	die	de	groep	net	dankzij	hun	
onafhankelijke	positie	heeft.	
	

Spreker	2:	Marc	Bryssinck	-	Theater	Stap	

De	jaren	1983-85	waren	de	gouden	jaren	voor	de	podiumkunsten	in	Vlaanderen.	In	die	tijd	
werd	ook	Theater	 Stap	 in	Turnhout	opgericht	door	een	 regisseur	en	een	muzikant.	Hun	
initiatief	had	niets	met	sociaal	werk	of	inclusie	te	maken	maar	met	de	fascinatie	voor	de	
specifieke	 présence	 van	 mensen	 met	 een	 beperking	 op	 scène.	 In	 het	 begin	 was	 het	
gezelschap	volledig	onafhankelijk.	Voor	het	eerste	proejct	werd	gewerkt	met	een	klas	van	
16	mensen	met	een	beperking	binnen	het	buitengewoon	onderwijs.	
	
Al	 snel	werd	 het	 gezelschap	 bekend	 en	werden	 er	 tientallen	 voorstellingen	 gespeeld	 in	
Vlaanderen	 en	Nederland.	De	 visie	 van	 de	 oprichters	was	 coherent	 en	 stoelde	 op	 hoge	
artistieke	verwachtingen.	Live	muziek	en	een	non-verbale	stijl	stonden	centraal	in	de	eerste	
voorstellingen.	
	
Na	ongeveer	7	à	8	jaar	kreeg	het	gezelschap	minder	aandacht.	De	voorstellingen	waren	iets	
te	voorspelbaar	geworden.	Op	dat	moment	kreeg	het	gezelschap	haar	erkenning	van	het	
Ministerie	 van	 Cultuur	 en	werd	 er	 een	 dagcentrum	 opgericht	waardoor	 de	 acteurs	 van	
Theater	 Stap	 voltijds	 met	 theater	 konden	 bezig	 zijn.	
	
Om	het	artistieke	luik	nieuw	leven	in	te	blazen	stelde	Marc	Bryssinck	voor	om	te	werken	
met	diverse	regisseurs	waardoor	verschillende	visies,	disciplines,	methodieken	en	projecten	
mogelijk	werden.	Vandaag	spelen	de	spelers	van	Theater	Stap	in	diverse	voorstellingen	van	
andere	 gezelschappen	 en	 zijn	 ze	 vertegenwoordigd	 in	 film	 en	 televisie.	 Samen	 met	
regisseurs	 Marc	 Bryssinck	 en	 Filip	 Lenaerts	 werken	 de	 Stapspelers	 aan	 een	 nieuwe	
fictieserie	 voor	 tv-zender	 Eén:	 Tytgat	 Chocolat.	
	
De	oprichters	van	Theater	Stap	staan	erop	om	voorstellingen	te	maken	die	touren	in	het	
reguliere	circuit.	Dit	houdt	hen	echter	niet	tegen	om	zich	ook	te	tonen	en	te	associëren	met	
specifieke	netwerken	van	outsider	art.		
	

Vragen	en	discussie:		

Vergoeden	van	kunstenaars	met	een	beperking	
In	 beide	 projecten	 worden	 de	 kunstenaars	 met	 een	 beperking	 niet	 vergoed	 voor	 hun	
artistieke	 prestaties.	 De	 kunstenaars	 zonder	 beperking	 worden	 wel	 vergoed.		



Het	probleem	is	dat	een	vergoeding	in	de	vorm	van	een	salaris	mogelijks	de	uitkering	die	
mensen	 met	 een	 beperking	 krijgen	 onder	 druk	 zet.	 Het	 blijkt	 zelfs	 onmogelijk	 om	 een	
vergoeding	via	auteursrechten	uit	te	keren.	Bij	WCME	wordt	dit	opgelost	door	het	geheel	
van	hun	productie	onder	‘creative	commons’	te	plaatsen.	De	inkomsten	die	gegenereerd	
worden,	worden	door	beide	gezelschappen	geïnvesteerd	 in	het	eigen	project.	Hier	moet	
wel	bij	opgemerkt	worden	dat	de	totale	uitgaven	de	inkomsten	meestal	wel	overschrijden.	
Dit	 in	 tegenstelling	 tot	 de	 opvatting	 van	 sommigen	 dat	 gezelschappen	 die	 werken	met	
mensen	met	een	beperking	een	oneerlijke	 concurrentie	 zijn	 voor	 andere	 gezelschappen	
omdat	ze	hun	kunstenaars	niet	moeten	betalen.	
	
Er	wordt	nog	een	ander	argumenten	aangehaald	om	de	kunstenaars	met	een	beperking	niet	
te	vergoeding,	namelijk	het	feit	dat	deze	mensen	momenteel	geen	beheerder	zijn	van	hun	
eigen	geld	en	er	dus	niet	mee	kunnen	doen	wat	ze	willen.	Sommigen	hebben	ook	weinig	
besef	van	de	waarde	van	geld.	Zo	komt	het	bvb	wel	eens	voor	dat	ze	een	koffie	betalen	met	
een	briefje	van	50	euro	zonder	wisselgeld	te	vragen.	Damien:	“Zolang	onze	kunstenaars	er	
niet	voor	kunnen	kiezen	om	met	hun	 loon	drank	te	kopen	of	een	prostituee	te	bezoeken,	
heeft	 vergoeden	 weinig	 zin”.	 Maar	 dat	 neemt	 niet	 weg	 dat	 beide	 gezelschappen	 wel	
voorstander	zijn	van	een	eerlijke	vergoeding	van	kunstenaars	met	een	beperking	opdat	zij	
dezelfde	erkenning	zouden	krijgen	als	hun	collega’s	zonder	beperking.	Er	wordt	op	dat	vlak	
nog	altijd	gezocht	naar	een	goede	oplossing.	
	
Wat	verstaan	de	sprekers	onder	‘professionalisering’?		
Damien:	 “We	 zouden	 een	 artistieke	 praktijk	 professioneel	 kunnen	 noemen	 van	 zodra	 de	
kunstenaar	kan	leven	van	zijn	kunst.	Maar	ik	wil	het	accent	liever	niet	op	het	economische	
aspect	leggen.	Voor	mij	is	een	professionele	kunstenaar	een	kunstenaar	die	tot	het	uiterste	
gaat	in	zijn	esthetische	zoektocht,	die	het	beste	van	zichzelf	geeft,	die	zichzelf	in	vraag	stelt,	
die	altijd	zoekende	is.”	
	
	


